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Un follet m'ha confessat que en Joaquim Vives, del 
Castel l , de Vilobí d'Onyar, és una de les persones que 
més hi entén en blat de moro, ja que fa molts anys que 
experimenta amb les diverses varietats d'aquest pro
ducte. 

Amablement ens atén a casa seva. A sobre la taula, un 
munt de documentació referent al blat de moro. No ens 
hem equivocat. És la persona idònia per parlar-nos 
d'aquest cultiu. 

TOSQUIJA: Feu-nos una breu història de la implan
tació del cultiu del blat de moro ? 

JOAQUIM VIVES: Recordo que els anys 50 se'n feia 
molt. Tot el pla de Vilobí en quedava ple. Va sorgir el 
problema de la mà d'obra per poder-lo cavar. Als anys 50 
tenia dues dones totes les tardes de l'estiu a cavar blat 
de moro o altres coses i els donava 15 pessetes al dia i el 
berenar. 

V a venir un moment que no trobàvem ningú per fer-
ho i el seu cultiu va davallar molt. 

Fins als anys 70 que van aparèixer els primers herbici
des no va tornar a pujar el cultiu del blat de moro. 

T: Aquest augment de cultiu també ha estat per la 
necessitat de trobar més menjar per al bestiar? 

J : Sí, i també la possibilitat de poder ensitjar. Nosaltres 
ja vàrem començar cap a l'any 53. També perquè és un 
cultiu mot rendible i el cultiu del blat de moro és un cultiu 
segur i abans l'alimentació de l'hivern depenia dels naps 
i ara el blat de moro assegura l'alimentació de tot l'hivern. 

T: S'ha produït una reconversió del cultiu del blat de 
moro, de cereala ferratge? 

J : Sí, i aquest increment ha coincidit amb un augment 
de caps de bestiar i de producció de llet. Cases que 
abans tenien 10 caps, ara en tenen 30 o més i tenen 
igual extensió de terra que abans i ara necessiten més 
menjar. També hi ha influït la implantació del regadiu per 
aspersió. No s'han hagut de fer anivellaments i s'aprofita 
millor l'aigua i ara amb els tracs encara molt millor. Segura

ment que sense els tracs hauria davallat la producció. Ha 
estat tot un procés, tot un conjunt de motius. Si hagués 
fallat qualsevol d'aquests motius, la producció s'hagués 
estancat o davallat. 

T: Quin tipus de blat de moro sembreu ? 
J : Normalment, cicle 800. Un cicle llarg és més produc

tiu: més altura, més gra, més unitats ferratgeres per 
hectàrea. 

T: I la producció d'aquest blat de moro: 
J : Uns 15.000 - 16.000 Kg per vessana. Té l'inconve

nient que molt tard i a vegades la pluja impedeix treure'l 
del camp amb bones condicions. 

T: Com porteu endavant el camp d'experimentació ? 
J : J a fa uns quants que tenim un camp d'experimenta

ció amb le Servei d'Extensió Agrària i es treuen conclu
sions de les diverses varietats de blat de moro i es publi
quen. 

És una parcel·la de 250 metres de llarg per 48 d'am
ple. Aquesta experimentació és molt fiable ja que se 
sembra un bon tros de cada varietat de blat de moro. 

T: I la incidència de l'entrada alaCEE? 
J : En aquesta zona de la Selva no té cap incidència, ja 

que es treballa com un ferratge. 
Aquí les finques són petites i estan sobrecarregades 

de vaques per hectàrea i el menjar per alimentar aquest 
bestiar ha de sortir d'un lloc o l'altre. Superàvit de produc
ció de blat de moro no n'hi haurà mai. 

Això es mantindrà mentre el mercat de la llet funcioni 
bé. Fa uns mesos hi havia molts de problemes i ara 
sembla que falta llet. 

En nom de tota la Redacció de T O S Q U I J A voldria 
donar les gràcies als senyors Josep Saus i Joaquim 
Vives per la seva col·laboració. 
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